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Datum
16 mei 2020

Steller vragen
CDA-fractie – Van Oostrum 

Over agendapunt B & B 4 juni 2020 – jaarrekening 2019

Het college wordt gevraagd de volgende vragen over de jaarrekening 2019 te beantwoorden

1.Ondergrondse containers fase 1
Op de 1e fase van ondergrondse containers wordt een negatief bedrag van 243 k vermeld als 
af te sluiten krediet dan wel als over te hevelen krediet (bijlage 3).

- betreft het hier een overschrijding van 243 k?
- kun je negatieve kredieten overhevelen? Is dat toegestaan ogv het BBV?
- hoe is / wordt dit bedrag gedekt ? Uit de afvalstoffenheffing? 

Antwoord;
In 2016 is een totaalkrediet voor het afvalbeleidsplan door de raad beschikbaar gesteld ad 
€ 1.232 K . Op dit bedrag vindt geen overschrijding plaats. Negatieve kredieten kunnen 
inderdaad niet worden overgeheveld. Er hoeven geen extra kosten te worden gedekt. Het 
grootste deel van het totaalkrediet voor de aanschaf en plaatsing van GFT zuil, minicontainers 
en ondergrondse containers is reeds gerealiseerd (€ 978 K).  In 2020 zullen de laatste 
minicontainers en ondergrondse containers worden aangeschaft en geplaatst. Hiervoor is in 
de jaarrekening het restantbedrag van € 254 K overgeheveld. Het onderdeel 'ondergrondse 
containers' is duurder dan in 2016 was voorzien waarbij dit binnen het afvalbeleidsplan kon 
worden opgevangen door verschuiving van andere onderdelen. In 2018 heeft de raad een 
voorstel hierover geaccordeerd.

2. Bruggen Valkeweg
Het college noemt het PAS-vonnis als oorzaak voor de vertraging op renovatie van de 
bruggen op de Valkeweg.

- stoten bruggen stikstof uit?  Een ja of nee volstaat.
- er is een WAB0-vergunning aangevraagd ? Zo nee: hoe kan het PAS-vonnis dan een 
argument vormen voor vertraging? 
- kan het college geen aannemer vinden die bruggen in de realisatiefase zonder stikstof-
emissie realiseert ?  Voor vergelijkbare  projecten worden toch al wel vergunningen 
afgegeven? 
- hoe vindt de aansturing op dit project plaats? Vindt er uberhaupt sturing plaats? 
- wanneer wordt de gunning en start van het werk in concreto verwacht? 

Antwoord;
- Nee, geen PAS uitstoot door bruggen.
- Omdat we proberen te anticiperen op wat er speelt en geen onnodig werk organiseren. 
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-  Het proces is nog niet zo ver dat een aannemer aan de orde is.
- Sturing op dit project is aanwezig. De vertraging heeft mede te maken met verloop van 
menskracht in de organisatie. 
- Gunning en start werk is voor het einde van dit jaar voorzien.

3. Definitief ontwerp Leidseweg Noord.
- Wat is de reden van de vertraagde oplevering van het definitief ontwerp? 
- Wanneer stelt de raad het definitief ontwerp Leidseweg Noord vast ? 

NB. De raad stelde eerder het schetsontwerp van de Leidseweg Noord vast en ook het D.O. 
van de kruispunten Marinelaan en Deltaplein.

Antwoord;
Er zijn meerdere redenen. Waarvan Corona er een van is, de beschikbaarheid van menskracht 
bij het ingehuurde ingenieursbureau was minder. Bij het proces om naar het DO te komen 
werd duidelijk dat er op een aantal punten verschil van inzicht was, de discussies hierover 
hebben meer duidelijkheid verschaft. Naast de tijdfactor is het ook belangrijk dat dit er 
zorgvuldig gehandeld wordt. Mede omdat juist bij de uitvoering er grote financiele 
consequenties kunnen ontstaat als dan zou blijken dat praktische uitvoerbaarheid beperkt is. 
Zoals eerder in beantwoording over dit onderwerp in maart hebben aangegeven, heeft de 
college de bevoegdheid het definitief ontwerp vast te stellen.

4. Onderwijsachterstanden
Uit de Sisa-verklaring blijkt dat er in 2019 slechts 39,7 k is uitgegeven aan 
onderwijsachterstanden. Er is sprake van een onderuitputting van het budget met 106 k in 
2019. Is dit juist ?

Antwoord;
Dit is juist. Het definitieve GOAB budget in 2019 is €146.451,-. 

In 2019 waren de uitvoeringskosten begroot op €233.500,- voor de voorschoolse educatie. Dit 
bedrag is vanuit meerdere kostenposten gefinancierd:
€152.000,- is bekostigd vanuit het gemeentelijke subsidieplan 2019. 
€41.800,- is bekostigd uit het algemene Onderwijsbudget. 
€39.700,- is bekostigd vanuit het GOAB.

- is die 106 k onderdeel van de Rijksuitkering OAB 2019 ? Zo ja, moet deze niet worden 
terugbetaald ipv worden doorgeschoven?

Antwoord;
Het definitieve GOAB budget in 2019 is €146.451,-. 
In het besluit specifieke uitkeringen onderwijsachterstandenbeleid 2019 staat dat het 
beschikte bedrag binnen vier jaar besteed moet worden aan de wettelijke doelstelling. Deze 
periode eindigt op 31 december 2022.
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- Wat is de oorzaak van de onderuitputting van het budget ?

Antwoord;
Medio 2019 werd met de vaststelling van het nieuwe subsidieplan duidelijk dat er vanaf 2020 
sterk bezuinigd werd op de VVE subsidie (van €152.000 naar €26.591,-). Omdat het GOAB 
budget gebruikt kan worden binnen vier jaar is er voor gekozen om eerst de gemeentelijke 
middelen aan te spreken die in 2019 nog resteerde. Dit om een eventueel tekort te voorkomen 
in 2020 en verder.

- Wat betekent de onderuitputting van de budget voor de onderwijsachterstanden in 
Voorschoten in 2019? Resulteert dit in verdere achteruitgang van onderwijsachterstanden?

Antwoord;
Zie beantwoording hierboven.

- Wat is het percentage bereik en het percentage non-bereik van voorschoolse educatie in 
Voorschoten in 2019?

Antwoord;
In 2019 waren er in totaal 543 peuters (2 en 3 jarigen op 1-1-2019, bron: CBS).
35 peuters (6,4%) kwamen in aanmerking voor het voorschoolse educatie aanbod.  (bron: 
CJG/SKV)

Totale doelgroep voorschoolse educatie 
doelgroep:

35 peuters 100%

Aantal dat gebruik maakt van de voorschoolse 
educatie:

34 peuters 97%

Aantal dat geen gebruikt maakt van de 
voorschoolse educatie:
Reden: ouders kiezen liever voor gehele dag 
kinderopvang ivm werk. Gesprekken zijn 
gaande om te kijken of dit kind in de ochtend 
naar de voorschoolse voorziening gebracht 
kan worden en in de middag terug naar de 
dagopvang.

1 peuter 3%

- in het najaar van 2018 riep het CDA dmv een motie op tot urgentie in het VVE-beleid. De 
motie werd door t college ontraden. Hoe rijmt nu zich de ontrading van de motie in het 
najaar van 2018 tot een onderuitputtng van het budget van 106 k in 2019? 

Antwoord;
Er is voor 2019 sprake van een onderuitputting, maar doordat er verschillende budgetten zijn 
ingezet is wel voldaan aan inzet voor VVE. Voor de komende jaren wordt het bedrag dat nu 
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niet wordt ingezet overgeheveld naar de volgende jaren. Het is onze inzet om de Rijksbijdrage 
voor de GOAB (VVE) volledig te besteden.

Inhuur
In de management-letter wordt vermeld dat er 225 k (zowat een kwart miljoen euro) is 
uitgegeven aan de inhuur van één medewerker op de afdeling RO. Notabene zonder 
voorafgaande aanbesteding.

- waarom is dit bedrag niet vermeld in bijlage 5 van de JR 2019 (WNT)? 
- Vind het college dit een acceptabel bedrag en een acceptabele gang van zaken?
- Welk tarief per uur is voor de betreffende medewerker betaald? 
- komt deze kostenpostenpost (van 225 k) ook tot uiting in leges die door bewoners en 
ondernemers worden betaald? Leges in Voorschoten zijn immers vrijwel volledig 
kostendekkend.
- Wassenaar heeft structureel 400 k ingeboekt op de afdeling RO. Is er een verband tussen de 
kosten van inhuur van deze persoon en de ombuiging van 400 k op RO door Wassenaar? 

Antwoord;
Het hier de managementletter van de WODV en niet die van de gemeente Voorschoten, 
daarnaast gaat het hier om een detailbevinding uit 2018 en niet uit 2019; er wordt enkel een 
afdoeningsstatus aangegeven. Verdere inhoudelijke beantwoording van de door u gestelde 
vragen kunnen alleen gedaan worden door de WODV zelf. Het college zal deze vraag dan ook 
formeel voorleggen aan het DB van de WODV.

Inhuur (reprise)
In de tussenrapportage van de WODV 2019 wordt vermeld dat de WODV in 2019 naar 
verwachting circa 11 % van de ‘totale kosten van salaris en inhuur‘ (?)  uitgeeft aan inhuur. 

- Welk bedrag gaf Voorschoten c.q. de WODV in 2019 uit aan inhuur van externe 
medewerkers?

Antwoord;
Voor de  inhuur van de WODV wordt verwezen naar de jaarrekening 2019 van de WODV. 
Gemeente Voorschoten heeft vanuit haar eigen begroting € 414.297,-

- Moet over de inhuur van externe medewerkers btw worden afgedragen? 

Antwoord;
Ja,  de inhuur van de WODV wordt met btw door de WODV in rekening gebracht bij de 
gemeente Voorschoten. De gemeente Voorschoten mag de BTW declareren via het BCF ( BTW 
compensatiefonds). Alle kosten (inhuur en personeel in dienst van de WODV) van de WODV 
worden met BTW in rekening gebracht bij de gemeenten. 
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- Zo ja, werkt dit kostprijsverhogend t.o.v. van de kosten van medewerkers die in dienst zijn 
bij de WODV? 

Antwoord;
Nee, zie voorgaand antwoord. "

Leges
 in 2019 is de gemeente Voorschoten ‘onverwacht’ geconfronteerd met een meevaller van 
900 k op leges. Een afwijking op de raming van  maar liefst 247 %.

- Waarom ziet een persoon die het talent heeft om 225 k bij de WODV te declareren en op de 
afdeling RO actief is een inkomstenbron van 900 k aan leges over het hoofd? 

- tussen het indienen van een wabo-aanvraag en besluit zit een periode van circa 26 – 40 
weken. Waarom is Voorschoten desondanks niet in staat adequaat inkomsten uit leges te 
ramen (de oorspronkelijke raming is met 247 % overschreden)?  
- Andere ramingen van inkomsten in de lokale paragraaf wijken  reëel slechts met enkele 
procenten af van de gerealiseerde opbrengsten. Waarom zijn die ramingen allemaal wel 
adequaat en die van de leges niet ?

- kan de raad in 2020 en verder andermaal een praktijk van forse ‘niet voorziene inkomsten’ 
uit leges tegemoet zien? 

Antwoord;
De extra legesopbrengsten zijn door het College aangekondigd in de najaarsnota 2019 (p.68 
en p.69). Raming van legesopbrengsten blijft lastig en is omgeven met onzekerheden, omdat 
niet exact kan worden aangeven of en wanneer een bepaalde aanvraag wordt gedaan. De 
raming wordt voor de begroting 'vastgeklikt', ruim voor 1 januari van het jaar waarin de 
opbrengsten binnen moeten komen. De hogere opbrengsten 2019 worden hoofdzakelijk 
veroorzaakt door een paar grote projecten. Juist de onzekerheid over de te verwachten 
opbrengsten is de reden dat het college voorstelt om een egalisatiereserve leges 
omgevingsvergunningen in te stellen. De schommelingen in de legeropbrengst 2019  en de 
inhuur 2018  hebben dus niets met elkaar te maken.

Instelling egalisatiereserve Wabo-leges
Uw college stelt voor een egalisatiereserve WABO in te stellen van 946 k. Een onderbouwing 
van dit bedrag ontbreekt. Kunt u de omvang van dit bedrag nader onderbouwen ?

De management-letter geeft aan dat er op basis van de resultaten van een steekproef uit 
2015  geconcludeerd kan worden dat de opgave van bouwkosten bij een wabo-vergunning  in 
2020 nog  immer valide mag worden geacht. Ligt het niet in de rede om na 5 jaar opnieuw 
actief te controleren bijv. dmv steekproeven? 
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De ondernemersvereniging geeft aan dat in Voorschoten ‘overdekking’ van leges ontstaat 
met hoge kosten voor burgers en ondernemers, instandhouding van ambtelijke 
overcapaciteit en juridische risico’s (onrechtmatigheid ) als gevolg. 

- Deelt uw college de zienswijze van de ondernemersvereniging? 
- zo nee, waarom niet ? 

Antwoord;
De onderbouwing van de voorgestelde dotatie aan de egalisatiereserve omgevingsvergunning 
is opgenomen op pagina 21/22 van de jaarrekening: 
Instellen egalisatiereserve omgevingsvergunningen (ad. € 945.600)
Als gevolg van een aantal incidentele grote projecten is in 2019 ruim meer ontvangen dan 
begroot. De opbrengst van omgevingsvergunningen is lastig te ramen, omdat het moment 
van aanvragen lastig is in te schatten met uitschieters als gevolg van grote bouwprojecten. De 
volledige baat valt in enig jaar, maar de toerekening van meerkosten kan over meerdere jaren 
verspreid zijn. 
Om stabiliteit van tarieven en opbrengsten te borgen stellen wij voor een egalisatiereserve 
Omgevingsvergunningen in te stellen om begrotingseffecten op te kunnen vangen. Wij stellen 
voor de meeropbrengst van € 945.600 op basis van de uiteindelijke kostendekkendheid te 
doteren aan de in te stellen egalisatiereserve Omgevingsvergunningen.

De grondslag voor de voorgestelde dotatie in financiële zin is gebaseerd op de uitkomsten van 
de calculatie van de kostendekkendheid van de leges omgevingsvergunningen zoals 
weergegeven in tabel 40 op pagina 117 van de jaarrekening.

nee, het college deelt de zienswijze van de ondernemersvereniging niet. Kostendekkendheid 
van de leges wordt berekend op begrotingsbasis en ter stabilisatie van de tarieven en baten 
en lasten worden meer- en minderopbrengsten verrekend via een egalisatiereserve. Overigens 
heeft uw raad zelf aangedrongen op en besloten tot het verhogen van de kostendekkendheid 
van leges.

De inrichting van de organisatie rondom leges wordt opnieuw bekeken in het kader van de 
invoering Omgevingswet. Die wet brengt met zich mee dat het hele proces van 
vergunningverlening ingrijpend wordt herzien, o.a. om tegemoet te komen aan de eis om 
binnen 8 weken een vergunning af te geven. Een apart onderzoek daarnaar, zoals 
aanvankelijk het plan was, is dan ook minder efficiënt. Bij die herziening worden ook de 
opvattingen en ervaringen van de ondernemersvereniging en inwoners betrokken,

Tegenvaller pensioenen / wachtgeld  van 877k
Het college rapporteert een tegenvaller van 877 k op pensioenen en wachtgelden in 2019.

- Op basis van welke uitgangspunten wordt het saldo van de voorziening geprognosticeerd?

Antwoord;
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De prognose van de voorziening is gebaseerd op basis van een actuariële berekening en 
ontwikkelingen na balansdatum.

- Hoe wordt deze forse tegenvaller verklaard?

Antwoord;
De hogere dotatie aan de voorziening wordt verklaard door 1) een veranderde rekenrente in 
de meest recente circulaire over pensioenen en de APPA-regeling van het ministerie van BZK, 
en 2) het terugtreden van een wethouder in 2020.

- Waarom heeft het college de stijging van deze kosten in 2019 niet voorzien / begroot? 

Antwoord;
De circulaire verscheen in december. Informatie voor het aanpassen van de ramingen komt 
niet eerder beschikbaar. Verder is per definitie ongewis of en zo ja wanneer een wethouder 
aftreedt en een wachtgeldverplichting ontstaat.

Overschrijding jeugdhulp 2019? 
In de jaarrekening 2018 rapporteerde uw college een overschrijding van meer dan 1 mio op 
de jeugdhulp.

Is in 2019 het door het Rijk beschikbaar gestelde budget op de jeugdhulp overschreden?  Zo 
ja, om welk bedrag gaat het ? Betreft de onder- of overschrijding een daling of stijging tov 
2018?

Antwoord;
Tot en met 2018 werd het budget voor Jeugdhulp door het Rijk beschikbaar gesteld via een 
integratie-uitkering. Met ingang van 2019 worden de middelen verdeeld via de reguliere 
systematiek van de algemene uitkering. Mede hierdoor maken we geen vergelijking meer 
tussen de werkelijke uitgaven en het (rekenkundig) beschikbaar gestelde budget voor 
Jeugdhulp. We ramen we de kosten voor Jeugdhulp reëel in onze begroting en niet op basis 
van de rijksmiddelen.  
De overschrijding uit de jaarrekening 2018 van meer dan € 1 mln. betreft de werkelijk 
uitgaven ten opzichte van de bijgestelde ramingen en niet t.o.v. de rijksmiddelen. Voor 2019 
zijn de werkelijke uitgaven bijna € 90.000 lager dan de ramingen. 

De werkelijke uitgaven Jeugdhulp in 2019 in totaal bedroegen € 5.251.000 en in 2018 
€ 5.553.000."

Tractie 
Uw college geeft aan dat de tractie in 2019 kritisch is beoordeeld (blz. 129). En dat dit heeft 
geleid tot het bijstellen van de benodigde investeringen in de begroting.  Alsook dat de 
aanbesteding van het materieel in 2019 is gestart. 
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In 2020 – nadat de aanbesteding van tractie  in 2019 was gestart - noemde het college 
diverse malen de achterblijvende kwaliteit van het tractie als reden voor een onderzoek naar 
regionale samenwerking van het UB.
- hoe verhoudt zich nu uw kritische beoordeling van de tractie in 2019, de  bijstelling van de 
investeringen in tractie met 628 k, ook in 2019, en de start van de aanbesteding, ook in 2019, 
tot het noemen van de kwaliteit van tractie als een aanleiding voor de start van een 
onderzoek naar regionale samenwerking voor het UB in 2020? 

Antwoord;
De kwaliteit van de tractie was een van de constateringen die inderdaad eerder zijn gedaan 
en waarbij het college kritisch te werk is gegaan. Bij deze kritische benadering is niet alleen 
gekeken wat er nu nodig is, maar ook welke ontwikkelingen er zijn en wat de inzetbaarheid is 
van de tractiemiddelen nu en in de toekomst. Daarbij werd duidelijk dat niet alle 
tractiemiddelen fulltime nodig zijn binnen de gemeente. Als dat ook bij andere gemeenten in 
de regio aan de orde zou zijn, waren er mogelijk kansen om door gedeeld gebruik de kosten te 
verlagen. 

Oplopende achterstanden verkeer en vervoer
Uw college rapporteert een flink aantal niet uitgevoerde activiteiten op het gebied van 
verkeer en vervoer. Het parkeeronderzoek centrum, het verkeersonderzoek naar de rotonde 
Leidseweg, de renovatie van Valkeweg bruggen, de verkeersmaatregelen op de Multatulilaan 
en het inlopen van achterstanden op het gebied van verkeersveiligheid zijn allemaal niet 
uitgevoerd.

- wat is hiervan de oorzaak?
- is er sprake van onderbezetting van de afdeling? Wordt deze afdeling uberhaupt 
aangestuurd? 
- Hoe verkeersveilig is Voorschoten nog, nu al die maatregelen en onderzoeken  in afwijking 
van de eigen planning niet zijn uitgevoerd?
- wat is de noodzaak van de genoemde activiteiten nu deze vanwege een kennelijk gebrek 
aan urgentie niet zijn uitgevoerd? 

Antwoord;
Het is inderdaad juist dat een aantal activiteiten niet is uitgevoerd. Dat is ook al gemeld bij de 
voorjaarsnota en najaarsnota 2019, waarbij is aangegeven dat er op het gebied van verkeer 
en vervoer een groot aantal ontwikkelingen zijn zoals de begeleiding van private 
ontwikkelingen, de opdracht voor verduurzaming van mobiliteit en de versteviging van onze 
positie in de regio die meer capaciteit vragen dan voorzien. Daarnaast neemt het aantal 
verkeersvragen vanuit de samenleving toe.  Zoals reeds nu maar ook in de toekomst zal 
conform het Verkeersplan Voorschoten verkeersveiligheid prioriteit blijven houden.

Verkeersonderzoek rotonde gemeentehuis.
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Hoeveel verkeersongelukken hebben er op de rotonde plaatsgevonden (respectievelijk in 
2018 en 2019)  en met welk aantal neemt dit aantal structureel af indien de rotonde is 
aangepast?

- heeft het college andere middelen dan de kosten van onderzoek ad 25 k geraamd voor 
aanpassing van de rotonde? 

Antwoord;
In 2018 hebben zich hier drie geregistreerde ongevallen voorgedaan, alle drie tussen een 
personenauto en een fietser. In 2019 zijn geen ongevallen op deze locatie geregistreerd, 
cijfers over 2019 zijn echter nog niet definitief. Het valt niet met zekerheid te zeggen met welk 
aantal dit structureel af zal nemen, daarvoor speelt het toeval een te grote rol. We kunnen 
het aantal risicofactoren wel zoveel mogelijk wegnemen; dit biedt geen garanties. Op dit 
moment hebben wij nog geen andere kosten geraamd voor aanpassing van de rotonde. Wel 
zijn er mogelijkheden voor subsidiering vanuit de provincie voor aanpassingen aan rotonde.

Betere bereikbaarheid in 2019
Volgens de begroting 2019 (blz.7) zou in Voorschoten gewerkt worden aan een betere 
bereikbaarheid van de A4 en een betere doorstroming binnen ons dorp. 

Kan het college aangeven of de A4 inmiddels beter bereikbaar is en hoe dan wel op welke 
locaties de verkeersdoorstroming in Voorschoten in 2019 is verbeterd? 

Antwoord;
Het grootste knelpunt in de bereikbaarheid van en vanuit Voorschoten is gelegen binnen de 
grens van de gemeente Leiden, namelijk het Lammenschansplein en de verderop gelegen 
Lammebrug. De provincie is met de voorbereiding van de werkzaamheden als onderdeel van 
het project Rijnlandroute. Dit doet zij samen met onder andere de gemeente Leiden en met 
ons. Aanvankelijk was afronding van de werkzaamheden voorzien eind 2022 maar inmiddels 
heeft de provincie laten weten dat zowel budget als planning aanpassing behoeven. Wij 
verwachten u op korte termijn te kunnen informeren over de nieuwe planning. Op dit moment 
is de bereikbaarheid van de A4 dan ook nog niet verbeterd.  

Niet uitgevoerde projecten 2019
Het college schuift een groot aantal projecten uit 2019 door naar 2020. Dit wordt vrijwel 
allemaal gemotiveerd op grond van capaciteitsproblemen en ‘krapte op de arbeidsmarkt’. 

En de WODV heeft over 2019 321 k over. Ook is de onderschrijding op de WODV in 2018 ad 
264 k is niet ingezet. Ook deze valt vrij.

Met de andere hand is voor wat betreft 2020 aanvullend 382 k gevraagd en beschikbaar 
gesteld om de doelstellingen uit het coalitieakkoord te versnellen. Voor 75 k is vooralsnog 
geen bestemming gevonden.
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Hoe verhoudt zich nu de vertraging van meerdere projecten vanwege capaciteitstekorten en 
krapte op de arbeidsmarkt in 2019 tot de kennelijke wel mogelijke versnelling van  projecten 
tot een bedrag van 382 k (in 2020)? 

Antwoord;
Het voordelig resultaat van de WODV in 2019 wordt voornamelijk veroorzaakt door lagere 
ICT-kosten, door onderuitputting van het opleidingsbudget en het incidentele budget voor de 
invoering van de Wnra. Het voordeel is in die zin niet te relateren aan voordelen op 
personeelsbudgetten maar op materiële budgetten. Het voordeling jaarrekeningsaldo 2018 is 
vrijgevallen in de jaarrekening 2019 van de gemeente Voorschoten. Gezien het 
jaarrekeningresultaat 2019 van Voorschoten na alle bestemmingen is  een afweging gemaakt 
welke budgetten over te hevelen. In de begroting 2020 was ondertussen al 382K door uw 
gemeenteraad beschikbaar gesteld. Vrijvallen van eerder genoemde bedragen in de 
jaarrekening is dan ook logisch. In de voorjaarsnota wordt uw raad gevraagd besluiten te 
nemen naar aanleiding van herprioteringen van in deze jaarrekening doorgeschoven 
projecten. In de jaarrekening 2019 was deze herprioritering nog niet gereed. De 
doorgeschoven projecten betreffen veelal investeringen/projecten in de openbare ruimte. 
Voor de specifiek benoemde versnelling van projecten is externe capaciteit nodig die niet in de 
WODV voorhanden is.

Verkoop snippergroen
in 2019 zijn 37 aanvragen voor aankoop snippergroen ingediend. In 2019 zijn slechts 3 
koopakten gepasseerd. Waarom loopt dit proces zo traag (90 % is niet afgehandeld)?

Antwoord;
Er zijn 37 snippergroen aanvragen geweest in 2019. De aanvragen zijn behandeld en het 
merendeel is afgehandeld. Afhankelijk van de complexiteit volgt een antwoord binnen acht 
weken.

Nadat een aanvraag binnenkomt wordt de aanvraag behandeld in het Integraal 
Afstemmingsoverleg (IAO). Hieruit komt een advies om wel of niet te verkopen, rekening 
houdend met diverse disciplines en vraagstukken. Indien wordt afgewezen ontvangt  de 
aanvrager een gemotiveerde afwijzingsbrief. 

Van de 37 aanvragen is het merendeel afgewezen omdat deze niet voldeden aan de criteria 
voor snippergroen en/of andere doorslaggevende redenen.
3 van de goedgekeurde aanvragen zijn in 2019 afgerond en een aantal goedgekeurde 
aanvragen worden in 2020 juridisch geleverd.

Overschrijding jeugdhulp 2019? 
In de jaarrekening 2018 rapporteerde uw college een overschrijding van meer dan 1 mio op 
de jeugdhulp.
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Is in 2019 het door het Rijk beschikbaar gestelde budget op de jeugdhulp overschreden?  Zo 
ja, om welk bedrag gaat het ? Betreft het een daling of stijging tov 2018?

Zie eerder antwoord m.b.t. jeugdhulp

Onderzoek verplaatsing Werf
Er wordt voorgesteld 20 k door te schuiven naar 2020  voor een onderzoek naar verplaatsing 
van de Werf. Wanneer,  in welke raadsvergadering en op grond van welk besluit heeft de 
raad een krediet beschikbaar gesteld voor een onderzoek naar de verhuizing van de werf ?  
Wat was de omvang van dat krediet? 

Antwoord;
Tot een voorbereidingskrediet voor verplaatsing van de gemeentewerf ad totaal € 20.000 is 
besloten bij voorjaarsnota 2019 in de raad van 11 juli 2019. Dit is opgevoerd nadat bleek dat 
een gezamenlijke huisvesting met de gemeente Wassenaar geen doorgang kon vinden. 

De tekst in de voorjaarsnota 2019 luidt:
Onderzoek gemeentewerf
De huidige gemeentewerf heeft groot onderhoud nodig en is gelegen op een unieke locatie in 
het centrum. Deze locatie biedt kansen om functies te realiseren die het centrum versterken. 
Een zelfstandig Voorschoten blijft echter een werf nodig hebben. Er zal daarvoor eerst 
onderzocht moeten worden waar zich alternatieven voordoen en wat de haalbaarheid en 
kosten daarvan zijn. Om vervolgens een voorstel voor te leggen over het vrijmaken van de 
huidige werf aan de Kon. Marinelaan. Hiervoor is een bedrag van € 20.000 geraamd.

Oplevering milieubeleidsplan 2019
In het coalitieakkoord wordt vermeld (blz. 2) dat in het milieubeleidsplan in 2019 wordt 
opgeleverd. Desondanks is aan de raad in 2019 geen beleidsplan voorgelegd (anno april 2020 
evenmin). Wat is de reden van de vertraging ? 

Antwoord;
Volgens de uitwerking coalitieakkoord (informatiebrief 064, 2018) was de vaststelling van het 
milieubeleidsplan gepland in het eerste of tweede kwartaal van 2020. Bij de 
raadsbehandeling van de doorstartnotitie milieubeleidsplan in juli 2019 heeft de wethouder 
toegezegd extra processtappen te zullen inbouwen in de procesplanning. Het ging daarbij om 
het betrekken van de raad bij de voorbereiding en extra burgerparticipatie.

Afvalscheiding
Ten opzichte van 2018 is het percentage afvalscheiding in 2019 gestegen met een povere 1 
%. Voorschoten ligt zeer serieus achter op de landelijke doelstellingen v.w.b. afvalscheiding. 
Het college zegt Duurzaam Vooruitstrevend te zijn. 

Op blz. 98 van de JR 2019 staat dat het merendeel van de inzamelcontainers restafval en 
papier is gerealiseerd alsook dat alle hoogbouwlocaties voorzien zijn van GFT-zuilen.
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- waarom is er in 2019 desondanks geen inzet geweest van een afvalcoach (blz. 102)? 
- waarom is er 2019 desondanks geen extra toezicht uitgeoefend op afvalinzameling (blz 
102)? 

Antwoord; 
Naar aanleiding van het afvalbeleidsplan in 2016 is er gewerkt aan het realiseren van de 
maatregelen. Deze is onderbroken geweest door een jaar onder provinciaal toezicht. Daarna 
is er gekeken of er via de kaartenbak geschikte personen te vinden waren om opgeleid te 
worden in deze functie. Helaas zijn daar geen geschikte kandidaten uit naar voren gekomen. 
Daarna is er intern gekeken of er medewerkers geschikt gemaakt konden worden om deze 
functie te vervullen. Hiervoor is een medewerker geselecteerd. Nadat deze werkzaam zou 
gaan in  de functie heeft hij ontslag genomen. In dit geval kan men spreken van Murphy’s 
law. Op dit moment zijn wij aan het zoeken naar geschikte medewerkers om deze taak te 
vervullen.
Om de toezichthouder het juiste gereedschap te geven is het noodzakelijk dat de 
afvalstoffenverordening wordt aangepast. Met deze aanpassing heeft de toezichthouder de 
mogelijkheid om verbaliserend op te treden. Vanwege het ontbreken van de juiste 
verordening is er geen extra toezicht geweest. Het normale toezicht op het aanbieden van 
afval heeft weldegelijk plaats gevonden. "

Verduurzaming wijken en bedrijven
In de begroting 2019 staat dat het college met wijkambassadeurs kennisuitwisseling omtrent 
verduurzaming van woningen en bedrijven wil bevorderen.  Geld uit 2019 wordt echter 
doorgeschoven naar 2020.

- hoeveel wijkambassadeurs zijn in 2019 gerecruteerd? 
- hoeveel wijken heeft Voorschoten en in hoeveel daarvan zijn inmiddels wijkambassadeurs 
actief? 

Antwoord;
In 2019 zijn, synchroon aan de wijkaanpak in Noord-Hofland, 12 wijkambassadeurs geworven. 
Hiervan komen 9  uit Noord-Hofland, 1 uit Adegeest, 1 uit de Nassauwijk en 1 uit het 
buitengebied. De wijkambassadeurs zijn in Noord-Hofland gestart met het maken van 
infraroodopnamen van woningen. De gemeente heeft hiervoor een infraroodcamera gehuurd, 
opleiding verzorgd en over dit initiatief gecommuniceerd.

Energieneutraal in 2030
In het coalitieakkoord staat dat Voorschoten in 2030 energieneutraal is. Een recent 
onderzoek van de RKC geeft aan dat er in Voorschoten bij bedrijven niet gehandhaafd wordt 
op het treffen van wettelijk voorgeschreven energiebesparende maatregelen.

- Wanneer gaat Voorschoten c.q. de omgevingsdienst hier alsnog handhaven ?
- Denkt het college dat de ambitie om in 2030 energieneutraal te zijn wordt gehaald? 
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Antwoord;
Het college gaat hierover in overleg met de omgevingsdienst en komt hier nog bij u op terug.

Het streven naar een energieneutraal voorschoten in 2030 is een stevige richtinggevende 
politieke ambitie dien het coalitieakkoord  is uitsproken. Het is geen resultaatsverplichting.
Dat kan het ook niet zijn, omdat de gemeente voor de uitvoering van deze ambitie afhankelijk 
van de medewerking van tal van partijen, zoals inwoners, ondernemers,  regiogemeenten, 
provincie en rijk.
Dit is een ingewikkeld proces dat alleen stap voor stap kan worden gerealiseerd. Het tempo 
hangt ook  af van de financieel keuzes die de gemeente wil maken: snelheid kost immers ook 
geld. Ook de ontwikkeling van de techniek speelt een belangrijk rol.
Dat neemt niet weg dat 2030 een belangrijk ijkpunt is. Zo is 2030 een belangrijk ijkmoment 
voor de regionale energiestrategie.  

Verduurzaming samenleving
In de begroting 2019 (blz 7) noemt uw college verduurzaming een ‘belangrijk speerpunt van 
beleid’.  Hoe oordeelt uw college over de uitvoering van dit belangrijke speerpunt in 2019? 

Antwoord;
Verduurzaming raakt veel terreinen van gemeentelijk beleid. In de jaarstukken 2019 vindt u 
onder meer in de volgende hoofdstukken informatie over uitvoeringsresultaten: Verkeer en 
vervoer (p. 49-53: fietsveiligheidsplan, verduurzaming openbaar vervoer, laadpalen voor 
elektrisch vervoer), Economie (p. 56: pilot verduurzaming bedrijventerrein Dobbewijk), 
Volksgezondheid en milieu (p. 99-100: energiebesparing gemeentelijk vastgoed, werving 
wijkambassadeurs, duurzaamheidsverordening, netwerkavonden, milieubeleidsplan) en 
Onderhoud kapitaalgoederen (p. 127 e.v.: toepassing led in openbare verlichting, toepassing 
60% bij-vriendelijke beplanting bij vervanging groenareaal in Vlietwijk en Noord-Hofland, 
extern onderzoek kosten verduurzaming gemeentelijk vastgoed, verduurzaming 
vervoermiddelen gemeente, klimaatadaptieve rioolvervanging). Daar kunnen we nog aan 
toevoegen dat de wijkaanpak in Noord-Hofland voor verduurzaming van particuliere 
woningen is afgerond en dat wij wijkambassadeurs hebben ondersteund met de huur van een 
infraroodcamera, zodat zij energielekken van woningen in beeld kunnen brengen. Waar 
resultaten bestaan uit onderzoek of beleidsvoornemens (regionale energiestrategie) moeten 
deze nog in acties worden omgezet, maar er zijn in 2019 zeker belangrijke stappen gezet. Het 
milieubeleidsplan zal de verduurzamingsprioriteiten voor de komende jaren nader 
concretiseren.

Vervanging riolering
Voorschoten heeft een achterstand in vervanging van riolering. In 2019 is 3.5 mio geraamd en 
beschikbaar gesteld voor vervanging riolering. 2.6 mio blijkt niet te zijn uitgeven (blz. 133). 

- Loopt Voorschoten nog meer vertraging op als het gaat om vervanging van riolering?
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- Wat is het doel het inlopen van inspectieachterstanden als je kennelijk niet overgaat op 
vervanging van riolering terwijl de middelen daarvoor wel beschikbaar zijn?

Antwoord;
Ja, Voorschoten loopt nu verdere achterstand op. Deze achterstand  komt mede omdat er 
eerst aanvullende rioolinspecties zijn uitgevoerd om betere invulling te kunnen geven aan 
risicogestuurd beheer. Dit is overigens in de lijn van wat de rekenkamer ook geconstateerd 
heeft. Dat er beter bekend moet zijn wat de status is van de riolering.  We zitten nu in 
transitieperiode waarin de inspectietermijn van een keer in tien jaar, naar een keer in de 
zeven jaar wordt teruggebracht. De aanvullende rioolinspecties geven de mogelijkheid een 
beter oordeel te kunnen vellen wat waar nodig is de komende jaren zodat de kosten beter te 
verantwoorden zijn. Ook dit is in lijn met wat de rekenkamer heeft aangegeven. Tevens wordt 
in het kader van gebiedsgerichte aanpak geprobeerd de werkzaamheden voor groot 
onderhoud en vervanging van uiteenlopende disciplines beter op elkaar te laten aansluiten. 
Zodat de mogelijkheden vergroot worden om werk met werk te maken. Temeer daar voor 
Voorschoten de financiële consequenties zwaar meewegen. Door de gebiedsgerichte aanpak 
zal de komende jaren de omvang van de achterstand minder geleidelijk maar in grotere 
stappen worden teruggebracht. 

Bodemdaling Voorschoten
In de begrotingsscan 2017 noemt de provincie bodemdaling in Voorschoten als een belangrijk 
financieel risico. In de begroting 2019 (blz. 7) bevestigt het college deze lezing. In eerdere 
beleidsdocumenten is aangeven dat Voorschoten een lobby zou starten om dit risico af te 
dekken in de algemene uitkering c.q. het streven naar een hogere algemene uitkering.

Welke activiteiten heeft het college in 2019 ondernomen om deze risico’s beter af te dekken? 

Antwoord;
In 2018 is de gemeente Voorschoten toegetreden tot het ‘Platform Slappe Bodem’. Via dit 
platform spant de gemeente Voorschoten zich gezamenlijk met andere leden in voor een 
integrale aanpak van slappe bodems waarin nationale, lokale en provinciale overheden, 
waterschappen, kennisinstellingen en bedrijfsleven verantwoordelijkheid nemen en dragen. In 
gezamenlijkheid werken de leden aan het onder controle krijgen van de gevolgen van 
bodemdaling, bijvoorbeeld door innovatieve oplossingen en het delen van kennis.
Ook zijn zij structureel bezig op een aanpassing van het totale  gemeentefonds of het 
gebruiken van andere financiële bronnen die recht doet aan gemeenten die hogere kosten 
maken ten gevolge van bodemverzakking. Zoals een werkbezoek voor Kamerleden en  loopt er 
nu een lobby m.b.t. de herijking van het gemeentefonds.  Dit is een gezamenlijk lobby en geen 
individuele van de gemeente Voorschoten zelf. Een lobby als deze gaat om de lange termijn. 
Het heeft enorm veel inspanning gekost in de afgelopen jaren om het thema bodemdaling 
geagendeerd te krijgen bij de politiek en nu zie je het zo langzamerhand in beleid verschijnen 
(zoals de NOVI). Inmiddels wordt door het rijk geïnvesteerd in kennis / onderzoek 
(klimaatakkoord, regiodeal Groene Hart), daarin zowel landelijk gebied als bebouwd gebied, 
(het nationaal kennisprogramma bodemdaling waarin het rijk is vertegenwoordigd). Op het 
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moment wordt een onderzoek uitgevoerd om nog eens te laten blijken dat de uitkering uit het 
gemeentefonds bij lange na niet kostendekkend is.
Bodemdaling is als onderwerp opgenomen in het Milieu beleidsplan.

Ambachts- en Baljuwhuis
a. Het college geeft op blz. 34 van de JR 2019 aan dat de exploitant van het Baljuwhuis 

een verzoek heeft ingediend tot aankoop van het pand. Brengt toepassing van het 
gelijkheidsbeginsel en andere algemene beginselen van behoorlijk bestuur niet met 
zich mee dat anderen dan de exploitant eveneens in de gelegenheid behoren worden 
gesteld een bod uit te brengen op het pand?
Zo niet: waarom niet ?

b. in juli 2015 heeft de raad besloten diverse gemeentelijke accommodaties af te stoten 
op basis van openbare verkoop waarbij ook kwaliteit werd meegewogen (o.a. 
Frisozaal). Waarom wordt ten aanzien van het AB-huis afgeweken van de 
verkoopstrategie op gemeentelijk vastgoed die miv 2015 en verder is toegepast?

c. De gemeente zelf is bij inkoop verplicht te gunnen op prijs en kwaliteit. En moet in het 
merendeel van de eigen inkoop vrijwel altijd meerdere offertes opvragen waarbij 
naast prijs ook oog moet zijn voor kwaliteitsaspecten.  Waarom past het college dit 
uitgangspunt wel toe bij de eigen inkoop en eerdere verkoop van gemeentelijke 
accommodaties vanaf 2015 en niet bij de verkoop van het AB-huis? 

Antwoord a, b en c;
Publiekrecht en civielrecht laten de gemeente vrij in de keuze van de verkoopprocedure. Het is 
niet ongebruikelijk om indien een zittende huurder wil kopen eerst met die partij te 
onderhandelen om te bezien of aan alle voorwaarden kan worden voldaan. Die serie 
voorwaarden zijn en het te volgen proces zijn in de brief van mei 2019 met de raad gedeeld.  
Dat is de afweging die het college in 2019 heeft gemaakt. De raad is hierover geïnformeerd  in 
het debat over de brief waarbij het voornemen is kenbaar gemaakt. Dat debat leidde 
overigens wel tot een motie om geen onomkeerbare stappen te nemen, en tot de wens om 
een dorpsdialoog over de  verkoop te organiseren, die het college i.s.m. de raad heeft 
uitgevoerd. 
De gemeente heeft vervolgens  een zorgvuldig proces doorlopen. Daarvan maken deel uit een 
notaris advies, een dorpsdialoog met inschakeling van een aantal deskundigen, taxaties, 
overleg met betrokken organisaties en uiteraard met de beoogd koper. De raad is over het 
voornemens geïnformeerd. Volgens de gemeentewet wordt de raad in de gelegenheid gesteld 
zijn wensen en bedenkingen te uiten. 
Indien na bespreking van het voorstel in de gemeenteraad tot verkoop kan worden 
overgegaan, volgt daarna een publiekrechtelijk deel namelijk de vergunningprocedure. Hier 
zal zorgvuldig worden getoetst of aan wettelijke eisen wordt voldaan bij verbouwing van het 
pand tot kleinschalig hotel met publieke functie. Het verkrijgen van deze vergunning is een 
ontbindende voorwaarde bij de eventuele verkoop. Het geheel leidt tot een zorgvuldig 
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stapsgewijs proces, waarbij alle in het geding zijnde belangen kunnen worden getoetst en 
afgewogen.

d. De management-letter geeft aan dat er bij de WODV geen centraal overzicht is van 
aanbestedingen. Is dit een verklaring waarom wordt afgeweken van eerdere 
beleidspraktijken, als het gaat om verkoop van het AB-huis?

Antwoord;
Er is geen sprake van een aanbesteding, maar van een (privaatrechtelijke) verkoop.                              

e. In het coalitieakkoord staat een aantal criteria die  naar het oordeel van het college 
van toepassing behoren te zijn op (burger)participatie (ook in het ruimtelijk domein), 
onder meer:

 Kaders en spelregels toepassen. En toezien op daadwerkelijke toepassing
 Transparantie
 Helder en goed proces
 Waarborgen dat burgers kunnen deelnemen in planvorming
 Ondersteuning van burgers bij ontwikkeling alternatieve plannen door experts

           Kan het college aangeven hoe deze elementen zijn toegepast bij de voorgenomen 
           verkoop van het AB-huis? 

Antwoord; 
Het college heeft in het gehele proces afgestemd met de stakeholders in het proces en is 
daarvoor ook meegegaan in een verzoek vanuit de raad om een dorpsdialoog te organiseren 
specifiek over deze voorgenomen transactie. Daarover is breed gecommuniceerd en is een 
burgerparticipatie-traject gevolgd, naar oordeel van het college. De plannen van de 
potentiële koper zijn kenbaar gemaakt en zijn besproken in het openbaar, transparant en via 
een helder en goed proces.

f. Is bij het AB-huis in 2019 sprake van achterstallig onderhoud ? En zo ja, wat is de 
raming hiervan?

Antwoord;
De taxatierapporten vermelden expliciet dat er sprake is van situatie van in te halen 
onderhoud die in 2018 is getaxeerd op grofweg € 50.000. Dit bedrag en de 
onderhoudssituatie is de potentiële koper bekend en was onderdeel van de gesprekken over 
de aan- en verkoop tussen partijen.

Voorziening buitenonderhoud schoolgebouwen primair onderwijs.
Voorschoten houdt een voorziening van 232 k in stand voor onderhoud buitenzijde primair 
onderwijs. 
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Wat is de reden hiervan? Gemeenten zijn toch niet meer verantwoordelijk voor onderhoud 
buitenzijde van het primair onderwijs? 

Antwoord;
Dit heeft te maken met de warme overdracht, waarbij de scholen vanaf dat moment 
verantwoordelijk zijn voor de binnenkant en de buitenkant van het schoolgebouw. Deze 
voorziening is bedoeld om werkzaamheden die in het verleden niet zijn uitgevoerd alsnog uit 
te voeren binnen dit budget.

Niet uit de balans blijkende rechten en verplichtingen ( blz. 196)
Onder deze titel staat dat Voorschoten de vordering jegens Sportfondsen ad 836 k formeel 
niet kan opeisen. 

- is of wordt met Sportfondsen een nieuwe exploitatie-overeenkomst afgesloten?
- Zo ja, is de voorziening ‘nog te besteden exploitatiebijdragen’ in de nieuwe ovk inmiddels 
afgetopt en begrensd ?  Zo nee, waarom niet  ? 

Antwoord;
De overeenkomst met Sportfondsen Voorschoten B.V. wordt verlengd. Over de verlenging en 
de ondergeschikte wijzigingen voor de nieuwe periode van 5 jaar, is de raad geïnformeerd 
middels een informatiebrief op 19 december 2019 . De verlengde overeenkomst, die in de loop 
van dit jaar ondertekend moet worden, voldoet aan de gestelde kaders van de raad op 11 juli 
2019. De exploitatiereserve zal na het afsluiten van deze contractperiode terug gestort 
moeten worden. Een eventuele nieuwe  exploitatiereserve zal zich, als gevolg van de naar 
beneden bijstelde exploitatiebijdrage, minder snel of niet opbouwen.

Huurcompensatie 2019 en verder
In 2019 heeft het college besloten de huren van gemeentelijke accommodaties 
‘kostendekkend’ te verhogen. Verenigingen zouden worden gecompenseerd voor deze 
huurverhoging.

In januari 2020 heeft het college één maand uitstel gevraagd
In februari 2020 heeft het college om een tweede uitstel gevraagd, ditmaal met twee 
maanden

- Wat is thans de stand zaken op dit onderwerp?

Antwoord;
Potentiële aanvragers Subsidieregeling huurcompensatie Voorschoten 2019: 15
Voor 1 april 2020 huurcompensatie aangevraagd: 12
Rond 1 april het huurcontract getekend: 6
Definitief beschikt (15 april 2020): 6
Beschikt onder voorbehoud ondertekenen (11 mei 2020): 6
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* Van de 3 partijen die geen huurcompensatie hebben aangevraagd komt 1 partij niet in 
aanmerking omdat de huur niet is gewijzigd, 
   1 partij heeft een verschoonbare reden voor een te latere aanvraag (RDOG) en met 1 partij 
is geen contact over het nieuwe huurcontract noch de huurcompensatie (BplusC).

- Hoeveel verenigingen in Voorschoten hebben nog immer geen actueel contract?

Antwoord;
7 huurders hebben nog niet getekend. 

- hoeveel verenigingen in Voorschoten hebben nog geen huurcompensatie ontvangen?

Antwoord;
7 hebben nog geen subsidie ontvangen, aangezien ze de huurovereenkomst nog niet 
getekend hebben.

Toelichting (indien nodig):

Toelichting schriftelijk indienen van vragen om inlichtingen.

Ieder raadslid heeft het recht om vragen te stellen aan het college en de burgemeester. Het 
college  en de burgemeester hebben namelijk een zgn. informatieplicht, zowel actief als 
passief. Dat is geregeld in de Gemeentewet, artikelen 155, 169 en 180.
Dit betekent niet dat het college en de burgemeester verplicht zijn alle gevraagde informatie 
te geven. De informatie moet nodig zijn om de raad in staat te stellen zijn taak uit te 
oefenen. 

De wijze van het stellen vragen en de wijze van beantwoorden vereisen een zekere 
discipline. Enerzijds is het verstandig goed na te denken wat wel of niet  wordt gevraagd, 
want elke vraag genereert werk en daarmee kostbare tijd. Anderzijds moeten het college en 
de burgemeester verstandig omgaan met de beantwoording, door snel en adequaat te 
reageren. 

Om het proces van vragen stellen en beantwoorden in goede banen te leiden zijn voor de 
verschillende soorten schriftelijke vragen zgn. formats ontwikkeld. De bedoeling daarvan is 
dat op de juiste wijze wordt voorgesorteerd en dus niet verschillende soorten vragen en 
onderwerpen door elkaar gaan lopen. Door de ingediende vragen te registeren per format is 
er ook een betere regie op de beantwoording.
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In de praktijk wordt onderscheid gemaakt tussen:
1.  vragen die bedoeld zijn om nadere uitleg/informatie te verkrijgen over 

agendapunten (meestal raadsvoorstellen) in een aanstaande commissie- of 
raadsvergadering en:

2.  vragen die daar los van staan, vooral politiek-inhoudelijk.
3. Een aparte categorie vormen de verzoeken om informatie zoals bedoeld in de 

Verordening op de ambtelijke bestand. Het gaat dan om feitelijke informatie van 
geringe omvang en om documenten die reeds openbaar en dus beschikbaar zijn.

Voor deze drie soorten vragen kennen we drie formats, t.w. resp.:
1. Het format technisch-informatieve vragen over lopende agendapunten 
2. Het format schriftelijke vragen o.g.v. artikel 39 Regelement van Orde.
3. Het format vragen op grond van de Verordening ambtelijke bijstand c.a. 

Voor het indienen van vragen moet altijd een format worden gebruikt. Alle vragen moeten 
bij de  griffie worden ingediend. Deze zorgt voor doorgeleiding naar het juiste orgaan.


